

Essays in Political Economy

Thesis summary – Andrea Marcucci

HEC Lausanne/August – 2024

This thesis studies the causes and consequences of conflicts, one of the most serious plagues of humanity, hindering the development of nations and the well-being of individuals. The first chapter shows the importance of democratic institutions in reducing civil violence. Looking specifically at the effects of the *Second Reform Act* (1867) in nineteenth-century Britain, which doubled the size of the electorate, the chapter shows that democratization significantly reduced social violence. The two main channels identified suggest that the effect is driven by increased civic engagement and the promotion of local economic growth. The second chapter takes a complementary approach by investigating the impact of violence on democratic institutions. In particular, by studying the effect of political violence on voting behavior during Italy's "Years of Lead" (1970s), it shows how terrorism increased consensus for the incumbent party, Christian Democracy, generating a rally-around-the-flag effect. This result shows how terrorism can influence the political landscape by creating a sense of fear in the population. The third chapter focuses on the causes of conflicts, examining the relationship between climate change, violence and water resources in the African continent. Specifically, it shows that droughts increase conflicts in water-rich areas located upstream, which strategically grant better access to water. These findings highlight the need for climate change mitigation to prevent conflicts over water resources. The final chapter investigates local population reactions to asylum seekers in Switzerland. Refugees are one of the many consequences of conflicts, and understanding host community responses is crucial. Using housing rents and detailed data on asylum seekers, the study shows that rents decrease more significantly near centers with higher numbers of sub-Saharan African refugees. Given that asylum seekers cannot compete with natives in the local labor market, this is consistent with racial animus from hosting communities.

Cette thèse étudie les causes et les conséquences des conflits, l'un des fléaux les plus graves de l'humanité, entravant le développement des nations et le bien-être des individus. Le premier chapitre montre l'importance des institutions démocratiques dans la réduction de la violence. En examinant spécifiquement les effets du *Second Reform Act* (1867) en Grande-Bretagne au XIXe siècle, qui a doublé la taille de l'électorat, le chapitre montre que la démocratisation a significativement réduit la violence sociale. Les deux principaux canaux identifiés suggèrent que cet effet est dû à une plus grande participation civique et à la promotion de la croissance économique locale. Le deuxième chapitre adopte une approche complémentaire en étudiant l'impact de la violence sur les institutions démocratiques. En examinant l'effet de la violence politique sur le comportement électoral pendant les "Années de Plomb" en Italie (années 1970), il montre comment le terrorisme a augmenté le support pour le parti au pouvoir, la Démocratie Chrétienne, générant un effet drapeau. Ce résultat montre comment le terrorisme peut influencer le paysage politique en créant un sentiment de peur dans la population. Le troisième chapitre se concentre sur les causes des conflits, en examinant la relation entre le changement climatique, la violence et les ressources en eau sur le continent africain. Il montre spécifiquement que les sécheresses augmentent les conflits dans les zones riches en eau situées en amont, car elles offrent un meilleur accès stratégique à l'eau. Ces conclusions soulignent la nécessité d'atténuer le changement climatique pour prévenir les conflits liés aux ressources hydriques. Le dernier chapitre examine les réactions de la population locale face aux demandeurs d'asile en Suisse. Les réfugiés sont l'une des nombreuses conséquences des conflits, et comprendre les réponses des communautés d'accueil est crucial. En utilisant les loyers des logements et des données détaillées sur les demandeurs d'asile, l'étude montre que les loyers diminuent plus significativement près des centres accueillant un plus grand nombre de réfugiés d'Afrique subsaharienne. Étant donné que les demandeurs d'asile ne peuvent pas concurrencer les locaux sur le marché du travail local, cela est cohérent avec l'animosité raciale des communautés d'accueil.